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گفتوگوباآیدینآغداشلووسیفاللهپویارادبهبهانهبرپاییپنجمیندوسالانهنقاشیدامونفر

جامعه جهانى، سوژه نقاشان جوان ايرانى

»آيدين آغداشلو« 10 س��ال پيش وقتى رئيس شوراى 
داورى نخستين دوره دوسالانه نقاشى دامون فر شده بود، 
مي گفت: »هميش��ه نگران آينده نقاش��ى ايران بودم؛ آيا 
نسل بعدى مي تواند دستاوردهاى گذشته را ميراث دارى 
كند؟ حالا با تماشاى بيش از 1000 اثر نقاشان زير ٢٥ سال 
دريافتم نسل جوان ما نه تنها چيزى از گذشته كم ندارند 
بلكه بسيار تواناس��ت و مي توان به او اعتماد كرد«؛ اكنون 
در پنجمين دوره اين دوسالانه بار ديگر آغداشلو، رياست 
ش��وراى داورى دامون فر را پذيرفته و همچنان اميدش به 
نس��ل نوين نقاشى ايران پررنگ است؛ س��يف الله پوياراد، 
مدير دوس��الانه دامون فر اما مي گويد، اين نقاشان جوان 
تاريخ دوباره براى هنر ايران مي س��ازند؛ او معتقد اس��ت، 
جوان هنرمند ايرانى، پاى در خاك مادرى و چشم در جهان 
هستى دارد، دانش جهانى را با آموختنى هاى وطنى درهم 
مي آميزد و به زبانى كه در وسعت بيشترى قابل فهم است، 

اثر هنرى مي آفريند و زمانه خود را ثبت مي كند.
پوياراد مي گويد: دوس��الانه دامون فر براى ديده ش��دن 
نس��ل تازه نقاش��ى ايران پديد آمده و از  س��ال 1٣٨٥ كه 
آغاز به كار كرده، شمار بس��يارى از استعدادهاى ناب را به 
جامعه تجسمى معرفى كرده است؛ در اين رويداد روشن 
شد جوانان هنرمندمان به دنياى اطراف شان حساس اند 
و با تعهد، نكته سنجى و تكنيك والاى نقاشانه، حرف هاى 

تازه اى براى گفتن دارند.
آغداش��لو و پوياراد اين روزها بار ديگر پرچم دوس��الانه 
نقاش��ى دامون فر را در گالرى پرديس مل��ت بالا برده اند تا 
بازهم اس��تعدادهاى نوجوى ٩٣ را به جامعه هنرى ايران 
معرفى كنند؛ اين گفت وگو كه لبريز از خواندنى ها و حتى 
خاطرات خوش و شيرين اس��ت، مي تواند اطلاعاتى تازه 
از اين رويداد مل��ى ارايه كند كه تا دوم آبان ماه داير خواهد 
بود و در اين روز موعود با معرفى برگزيدگانش به كار خود 
پايان خواهد داد؛ جالب اين جاس��ت كه اين بار هم چونان 
هميشه نفر اول اين دوسالانه مسافر آلمان و آكادمى هنرى 

فابركاستل خواهد بود.
-آقايپویاراد،چهشدكهدرپنجمیندورهبراي
دومینبارآقايآغداشلورادركناردامونفردارید؟

پوياراد: ما حدود ٥، 6 ماه پيش نشستي با نفرات برتر تمام 
دوره ها داشتيم كه در اين جلسه به نتايج جالبي رسيديم 
و آن اين ب��ود كه همگي بر اين نظر بودن��د، هيات داوران 
دوره اول دوس��الانه دامون فر به رياس��ت آيدين آغداشلو 
بسيار خوب بوده و همه خواس��تار حضور دوباره ايشان در 
پنجمين دوره ش��دند. )با خنده( ما هم كه دلمان دوباره 
خيلي براي ايشان تنگ شده بود، خواهش كرديم كه براي 
دومين بار رياست شوراي داوري دامون فر را بپذيرند. يكى از 
ويژگى هاى دامون فر بدون ترديد همواره شوراى داورى آن 
بوده است كه فهرستى بلندبالا از مفاخر هنرى ايران است؛ 
چراغ اول اين راه را خود استاد آيدين آغداشلو روشن  كرد 
كه  س��ال ٨٥ و در روزگارى كه فضايى براى حضور بخش 
خصوصى در هنر مهيا نبود، قب��ول زحمت كرد و رئيس 
شوراى داورى دامون فر شد و از آن پس اساتيد بزرگ مثل 
جناب سيدمحمد احصايى، حس��ين خسروجردى، فرح 
اصولى، فرشيد مثقالى، محمدابراهيم جعفرى و ده ها نام 
پرآوازه ديگر به دامون فر كم��ك كردند تا »هنرمند جوان 
باورى« و روند حمايت از نسل نوين هنرى ايران را تثبيت 
كنيم. از صميم قلبم خوشحالم كه اكنون و بعد از ٥ دوره، 
چنان ب��ر همان عهد روز نخس��ت كار كرديم كه بار ديگر 

استاد آغداشلو قبول زحمت كردند.
-شمادرحالبرپایيپنجمیندوسالانهدامونفر
درگالريپردیسملتهس�تید؛آیاازبرگزیدگان
دورههايقبلخبریداری�د؟آیابرنامهریزيبراي
بعدازبرگزیدهش�دنای�نبچههادردس�توركار

جشنوارههست؟
پوياراد: بله، ما در ميانه هر دوره يعني يك س��ال پس از 
جشنواره، نمايش��گاهي را به نمايش��گاه گرداني اساتيد 
برجس��ته حوزه هنر و نقاش��ي نظير دكتر بهنام كامراني 
برگزار مي كنيم. اصولا اين نمايش��گاه ها با انتخاب سوژه 

به برگزيدگان دامون فر دوره هاي گذش��ته برپا مي شود و 
بچه ها درحال وهواي موض��وع انتخابي با تكنيك و روش 
خود كار مي كنند و ما اين نمايشگاه ها را در گالري مطرح 
و معتبر برگزار مي كنيم. ولي يادتان باشد كه خوشبختانه 
برگزيدگان آن قدر زياد هس��تند كه بال و پر دامون كفاف 
آنها را نمي دهد. البته تا جايي كه بتوانيم از هنرمندان جوان 
حمايت مي كني��م. برگزيدگان دامون ف��ر به مجردي كه 
جشنواره پايان مي يابد جذب گالري ها مي شوند و نوبتي 

براي دامون فر نيست.
-آق�ايآغداش�لوازتاثیراتبرپای�ياینگونه
جش�نوارههابگویید؟تاچهحدميتواننددرروند
روبهجلویهنردرنسلجوانماتأثیرگذارباشند.

آغداشلو: به عقيده من، همكاري موسسات غيردولتي 
با برنامه ريزي ه��اي فرهنگي و كمك ب��ه برپايي برنامه 
فرهنگي و هنري بسيار مهم است. اين موسسات و برپايي 
جشنواره هايي نظير دوس��الانه دامون فر يا حركت هايي 
كه خير فرهنگي در آنها هس��ت در مقابل كم كاري ها و 
برنامه هاي دولتي نيس��تند. اين يك صداي همراه است؛ 
نه ب��اري را از دوش دولت ه��ا برمي دارد و نه قرار اس��ت، 
جايگزين روند دولتي ش��ود. اصل اين است كه هركدام از 
اين جشنواره ها مي توانند نكاتي را رعايت كنند كه شايد 
به فكر دولت نرسد؛ به همين دليل با هم تفاوت دارد. من 
بارها در مقابل اين س��وال كه اين جش��نواره ها را چگونه 
ارزيابي مي كنيد؛ گفته ام: برگزاري هر جشنواره اي با هر 
كيفيتي، چه دولتي و چه غيردولتي مطلوب است. حالا 
جذب مخاطب بستگي به هدف، سليقه و كار آن موسسه 
دارد. اگر ما نگاهمان را روي كاس��تي ها متمركز كنيم به 
هيچ جا نمي رسيم چراكه در هر جايي كم و كاستي وجود 
دارد. يك كاستي بزرگ سال ها در فرهنگ و هنر معاصر ما 
وجود داشت كه هنر به حاش��يه رانده شده بود و فرهنگ 
جزو ضرورت هاي قطعي انسان معاصر به حساب نمي آمد. 
هميشه مسائل فرهنگي و هنري به علت ناآشنايي عموم 
مردم امري تفنني و فرعي تلقي مي ش��د به همين دليل 
بسياري از هنرمندان اين مملكت در طول زماني كه من 
مي شناسم دوشغله بودند. يعني يك شغل دولتي يا يك 
ش��غل كاملا نامربوط به هنر داشتند و كار اصلي را هم در 
جوارش با نا اميدي و اين كه قدرش ش��ناختم و دانس��ته 
نيست ادامه مي دادند. برگزاري هركدام از اين جشنواره ها 
اين اخبار را تصحيح مي كند. هنر، ادبيات، س��ينما و ...را 
مطرح مي كند. امروز بس��يار خوشحال هستم كه كسي 
احس��اس خجالت نمي كن��د از اين كه ش��غل اصلي اش 
نقاش��ي اس��ت. در دوران جواني من بابت ش��غل هنري 
عذرخواهي مي شد، يعني بايد شغل ديگري مي داشتي 
كه نش��ان دهنده موقعيت اجتماعي تو باش��د و خب كار 
هنري هم در كنارش انجام مي گرفت. نقص ها و مشكلاتي 
كه در جشنواره ها پديد مي آيد هيچ كدام اشكال و ايرادي 
ندارد، در اين راه آدم ها مي آموزند، دستگاه ها مي آموزند و 
كار حتما بهتر و بهتر مي ش��ود. من عادت دارم در تحليل 
اميد صحبت كنم، در هر حركتي ك��ه اميد حضور ندارد 

قلبم مي شكند.
-ازمحوروموضوعاتاصليآثارجواناندراین
٢٩٠٠اثررس�یدهبهدبیرخانهپنجمیندوسالانه
جش�نوارهدامونف�ربگویید؟چهس�وژههایيرا

برجستهتردیدید؟
آغداش��لو: هيچ محوري براي جشنواره تعريف نشده و 
قرار هم نبود كه هنرمندان جوان حول و حوش يك محور 
معين كار خلق كنند. البته به عقيده بنده، اگر جشنواره اي 
باش��د كه محور و موضوع هم براي آثار تعريف كند، هيچ 
جاي اشكال نيس��ت. من هم در اين آثار بيشتر از اين كه 
دنبال تم موضوعي بگردم، مسائل و دغدغه هاي هنرمندان 
جوان زير ٢٥س��ال را گس��ترده تر، عميق ت��ر و مهم تر از 
انتخاب موضوعي خاص مي بينم. بيش��ترين چيزي كه 
در اين آثار مي توان يافت همچنان مبحث انسان معاصر 
است. انسان معاصر و مسائل انسان معاصر، همان طور كه 
گفتم در اينجا هنرمندان جوان از سياس��ت زدگي فاصله 

گرفته و ضرورتي نمي بينند با امر گذرايي مثل سياست 
آثارش��ان را درگير كنند. آنها از خط كش��ي هاي چپ و 
راست دهه ٤0فاصله گرفته اند و آثارشان را متوجه انسان 
معاصر كرده اند. هنرمندان جوان ما اگر درمورد خودشان و 
مسائل خودشان صحبت كنند و در پس اين موضوعات اثر 
هنري خلق شود آن وقت به حتم اين دغدغه هاي تك تك 
ما اس��ت. من يادم مي آيد؛ نقاش جواني را در جش��نواره 
ديگري ديدم كه از بالا داربستي را تصوير كرده بود، به نظر 
مي رسيد كه اين يك اثر فرماليستي است، ولي در اين كار 
خودم را پيدا كردم چون من هميش��ه در زندگي ترس از 
ارتفاع داشتم. ترس از ارتفاع مساوي با ناامني و اضطراب 
اس��ت، پس اگر هنرمندي آش��فتگي خودش را درست 
تعريف كند، آش��فتگي من مخاطب را نيز ترسيم كرده 
است. لطف و حسني كه در اغلب اين آثار مي توانم سراغ 
كنم، همين است. اگر هنرمندي درست كار كند و صادق 
باشد و به بياني برسد حتي شخصي و خصوصي مي تواند 
خود را اثبات كند و اگر هنرمندان جوان ما قادر باشند به 
زبان مردم دست پيدا كنند، آن زمان است كه رسالت خود 

را انجام داده است.
-آقايپویاراد،احساسشماازبرگزاريپنجمین
دورهایندوسالانهچیست؟چنداثردرایندورهبه

رويدیواررفتهاست؟
پوياراد: خيلى خوشحالم كه دوسالانه نقاشى دامون فر 
به دوره پنجم رسيده است و به لطف حمايت هاى نخبگان 
هنرى ايران، توانس��ته به جايگاهى دست يابد كه گاه در 
رسانه ها مي خوانم مهم ترين نقاش زير ٢٥ سال كشورمان 
را معرفى مي كند؛ ديگر بعد از گذشت 10 سال بر همه ثابت 
شده اس��ت دامون فر تنها و تنها به حمايت خيرخواهانه 
از نس��ل جوان هنرى كشور همت گماشته و هيچ هدفى 
غير از معرفى استعدادهاى جوان ندارد. انتخاب رده سنى 
زير ٢٥ سال نيز به همين س��بب بود؛ حالا از برگزيدگان 
دوره هاى قبل بپرس��يد خواهند گف��ت بلافاصله بعد از 

دامون فر، ده ها گالرى سراغ آنان را گرفته است. 
استقبال خيره كننده نقاش��ان جوان و اساتيد هنر، 
نمايشگاهى باش��كوه براى پنجمين دوره هامون فر در 
گالرى پرديس ملت رقم زد ك��ه تعداد ديداركنندگان 
از آن ب��ه بيش از 1٥00 نفر تخمين زده مى ش��وند. در 
اين دوره، ٩6 اثر هن��رى از ٩٥ هنرمند به بخش نهايى 
دامون فر رس��يده اند. فقط كافى است كنار اين تابلوها 
قدم بزنيد و از زاويه نگاه نقاشان جوان لذت ببريد؛ من 
به رشد خيره كننده نسل نوى نقاشى ايران كه سال به 
سال در زمينه تكنيكى ارتقا مى يابند اميد بسته ام و يقين 
دارم جريان سيال و جوشان هنر ايران در منطقه يگانه 

و ممتاز است.
-باتوجهبهاینكه5دورهاست،آثارجوانانزیر
٢5سالرارصدميكنید،جهانبینياینجوانانرا

چگونهميبینید؟
پوياراد: يادم مي آيد، يك بار حس��ين خسروجردي در 
دومين دوره دامون فر در فرهنگسراي نياوران گفته بود، 
نقاشان جوان ايراني ،  نقاشاني دردمند و متعهد به جامعه 
و جهان خود هس��تند. در عصر هنر معاص��ر اين جوانان 
بي قيدي و هنر براي هنر را نمي پسندند نسبت به هر كنش 
پيراموني نظر و ايده دارن��د و بى پروا تر از همه هنرمندان 
نس��ل هاي گذش��ته در بوم هاي نقاشي ش��ان اظهارنظر 
مي كنند. به نظر من در اين 10 سال از اين منظر جوانانمان 
پيشرفت قابل ملاحظه اي داش��تند. با مطالعه مضموني 
نقاشي هاي اين ٥ دوره به روشني پيداست كه آنها نسبت 
به جهان درون خود با چالش جدي به نام هويت دس��ت 
به گريبانند و براي درك خويشتن خويش بوم هاي نقاشي 
را مي تراشند. اين يك فرصت ذيقيمت براي همه آنهايي 
اس��ت كه مي خواهند دغدغه هاي نس��ل جوان امروز را 

دريابند و شايد براي آن طرح و برنامه و راهكار ارايه دهند .
-آقايآغداش�لو،هنگامرصدآثارآیاكارهایي
بودهك�هبهعلتتقل�بوكپيكاريحذفش�ده

باشد؟

ذره بین

جشنواره دامون  فر، تأثیرگذار در زندگى هنری جوانان

دوسالانه نقاشى دامون فر، پله ترقى جوانان زير 25 سال 

جوانان در جشنواره دامون فر بسیار خوب عمل کرده اند

حامى جريان نوگرای نقاشى ايران 

غلامرضا  نامی
عضو شوراى انتخاب آثار پنجمين 
دوره دوسالانه نقاشی دامون فر

در نمايشگاه پنجمين دوسالانه نقاشى دامون فر، 
شاهد نمايش مجموعه اى از تكنيك هاى مختلف و 
كانسپت هاى فكرى متنوع از جوانان زير ٢٥ سال 
هس��تيم. آثار پنجمين دوسالانه نقاشى دامون فر 
در مقايسه با دوره هاى قبل از سطح كيفى بالايى 

برخوردار است.
در اي��ن دوره من ب��ه هم��راه دو داور ديگر اين 
جشنواره، نيلوفر قادرى نژاد و شهروز نظرى تعداد 
زيادى از آثار را بررس��ى كردي��م و متمركز بوديم 
اث��رى به نمايش��گاه راه يابد كه برآم��ده از افكار و 
ذهنيات خود هنرمند باشد به اين معنا كه كپى آثار 

هنرمندان ديگر يا تقليدى نباشد. 
با توجه به آن كه جوانان زير ٢٥ سال آثارشان را 
در اين جشنواره ارايه مى دهند، انتظار نداشتيم كه 
آثارى تا اين اندازه حرفه اى را از آنها شاهد باشيم، 
بسيارى از آثار در اين دوره به لحاظ كيفى از سطح 
توقع ما بالاتر بودند. جشنواره هايى از اين دست كه 
دربرگيرنده آثارى با سطح كيفى بالا از هنرمندان 

زير ٢٥ سال است بايد سرمشق هنرمندان جوان 
ديگر قرار گيرد و همه بدانند ك��ه اگر اثرى در اين 
نمايشگاه روى ديوار مى رود، بى دليل نيست و حتما 

كيفيت لازم براى نمايش را داشته است.
شكى نيست كه حضور در چنين جشنواره هايى 
چون دوس��الانه نقاش��ى دامون  ف��ر مى تواند در 
زندگى هنرى جوانان بس��يار موثر باش��د. در اين 
چند روز ش��اهد آن بوده ايم كه در چند هنرستان 
براى راهيابى آثار دانش آموزانش��ان به پنجمين 
دوس��الانه نقاشى دامون  فر جش��ن گرفته اند كه 
اين نيز مى تواند انگيزه زيادى براى آنها شود تا در 
ادامه مسير با توان بيش��ترى قدم بردارند. در اين 
مسير همه چيز بستگى به خود هنرمند دارد كه از 
فرصت ها به نحو خوبى بهره بگيرد و پله هاى ترقى 

را بالا رود.
بايد از مس��ئولان برگزارى جش��نواره دامون فر 
به خاطر تلاش هاى بس��يار و استقامتشان در اين 
10 س��ال تقدير كرد زيرا اين جشنواره با گذشت 
سال ها به جش��نواره اى قابل تامل و تعمق تبديل 
شده و آثار راه يافته به اين نمايشگاه نيز از آماتوريزم 
خارج شده و به س��مت حرفه اى شدن پيش رفته 

است.

رعنا فرنود
نقاش و عضو شوراى داوران 
چهارمين دوسالانه نقاشی دامون  فر 

آثار زيادى از جوانان زير ٢٥ س��ال در نمايشگاه 
پنجمين دوس��الانه نقاش��ى دامون فر به نمايش 
گذاش��ته ش��ده اس��ت. اين آثار نس��بت به سن 
اين جوانان و تجربه ش��ان از س��طح كيفى خوبى 
برخوردارند. در اين نمايش��گاه تعداد آثارى كه در 

آنها ساخت وساز تكنيكالى صورت گرفته زياد است 
و مى توان گرايش جوانان را بيشتر به سمت كارهاى 

فتورئاليستى ديد. 
حضور در جش��نواره هايى چون دامون فر براى 
جوانان بس��يار مفيد اس��ت و مى تواند مقدمه اى 
باشد براى آن كه آنها در آينده پله هاى ترقى را طى 
كنند. در اين بين بايد به پشتكار جشنواره دامون فر 
به عنوان يك بخش خصوصى آفرين گفت زيرا با 

انضباط معينى راه خود را ادامه مى دهد. 

نیلوفر قادری نژاد
عضو شوراى انتخاب آثار پنجمين 
دوسالانه نقاشی دامون فر 

من به هم��راه غلامرضا نامى و ش��هروز نظرى، 
ش��وراى انتخاب آث��ار پنجمين دوره دوس��الانه 
دامون فر را برعهده داش��تيم؛ در اين دوره با توجه 
به تنوع زياد آثار، سعى كرديم براى انتخاب كارها 

س��ليقه اى عمل نكنيم و با ديد باز آثار را گزينش 
كنيم. 

فكر مى كنم با توجه به س��طح بالاى آثارى كه 
جوانان زير ٢٥ سال در پنجمين دوسالانه نقاشى 
دامون فر ارايه داده اند، انقلابى صورت گيرد زيرا اين 
جوانان در مقايسه با نسل پيشين يا حتى نسل من 
بسيار خوب عمل كرده اند و آثارى منحصربه فرد و 

متفاوت ارايه داده اند. 

دکتر بهنام کامرانی
نقاش، مدرس دانشگاه و عضو شوراى 
داوران سومين دوسالانه نقاشی دامون فر 

در پنجمين دوسالانه نقاشى دامون فر شاهد آثار 
متنوع تر و واقع گرا تر نس��بت به دوره هاى پيشين 
هس��تيم. در كنار اين تنوع مى توان به درونگرايى 
جوانان در آثارش��ان اش��اره داش��ت، در اين دوره 
منظره و طبيعت كمتر در كارها ديده مى شود اما 

مناظر شهرى جايگاه ويژه اى در آثار دارند. بسيار 
ش��گفت آور اس��ت كه جوانان زير ٢٥ سال ايرانى 
تا اين اندازه خوب كار مى كنند. جش��نواره هايى 
چون دامون فر ارزش بس��يارى دارن��د زيرا در اين 
س��ال ها جوانان بس��يارى به خصوص نقاش��ان 
شهرستانى از طريق اين جشنواره و برگزارى چنين 
نمايش��گاه هايى به جامعه هنرى معرفى شده اند، 
جاى خوشحالى دارد كه دوسالانه نقاشى دامون فر 

حامى جريان نوگراى نقاشى ايران است.
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آغداشلو: ما در اين دوره ش��وراي داوري مجربي نظير 
غلامرضا نامي، نيلوفر قادري نژاد و ش��هروز نظري داريم 
كه كارها را تعيين كرده و استدلال آنها بسيار مهم و قابل 
اس��تناد اس��ت. من گمان مي كنم، هيات انتخاب كارش 
را درس��ت انجام داده و به طور كلي نيز كار شوراي داوري 
همين است كه اثر اصل را از تقلبي تشخيص دهد. هيات 
داوران سليقه كارآمد و صيقل خورده اي دارد، البته اينجا 
مسأله سليقه نيست بلكه نگاه و تشخيص درست است. اين 
اتفاق در كل جامعه هنري در حال رخ دادن است و علتش 
را در عوامل مختلفي بايد جس��ت وجو كرد؛ مثلا اهميت 
اقتصادي هنرهاي تجسمي در سال اخير، سرمايه گذاري 
روي آثار هنري، استقبال مردم از آثار تجسمي و بسياري 

عوامل ديگر روي تقلب و مسائل حاشيه اي تأثير دارد. 
-آث�ارای�ندورهجوانانزیر٢5س�الراچطور

دیدید؟
آغداشلو: آثاري كه من از جوانان زير ٢٥سال ديدم واقعا 
هوش ربا بود. خيلي از آنها از جواني هاي من بهتر نقاشي 
مي كشند. به نظر مي رسد، نسل من جاده صاف كن نسل 
جديد بوده و امكان رش��د را براي آنها فراهم كرده است، 
همان طور كه نسل من مديون نسل قبلي خود است. يكي 
از افتخارات نسل من اين است كه زمينه ساز رشد و تعالي 
نقاشان جوان تر شده اند. البته سهم دانشگاه ها و اساتيد را 
هم نمي توان ناديده گرفت. به نظ��ر من، تعداد آثار خوب 
در اين جشنواره به قدري زياد است كه ده ها برابر اين فضا 
هم براي نمايش آثار كم بود. من به جرأت مي توانم بگويم 
كه ميان آثار انتخاب نشده، كارهايي هستند كه به راحتي 
روي پاي خود مي ايستند و شايد با امتياز اندكي اثر ديگري 
جايگزين آنها شده اس��ت. تعداد آثار بايد با فضا متناسب 
مي بود ولي من به شخصه بسيار افسوس خوردم كه به علت 
فضاي محدود، آثار تعداد قابل توجهي از هنرمندان جوان 

شايسته نمايش داده نشد. 
-آقايپویاراد،س�نگبنايجشنوارههنرهاي

تجسميدامونفرازكيوچگونهزدهشد؟
پوياراد: سال 1٣٨٥ يونسكو ش��عار آموزش هنر براي 
همه را به عنوان محور راهبردي كارهايش در سراسر دنيا 
برگزيد ، م��ا در دامون فر به اين مهم فك��ر كرديم كه چه 
كاري در جهت عملي ش��دن اين ش��عار مي توانيم انجام 
دهيم. در آن سال ها هنرمندان جوان تجسمي عرصه اي 
براي ابراز وجود و نمايش توانمندي هايش��ان نداشتند، با 
مشورت هاي بس��يار با نخبگان و پيشكسوتان هنرهاي 
تجسمي طرح برپايي رويدادي رقابتي در گستره ملي به 
تصويب رس��يد كه ظاهرا خلأ بزرگي در جامعه تجسمي 
به شمار مي آمد. بنابراين مهم ترين هدف همه ما حمايت 
از هنرمندان جوان هر جاي ايران كه باشند است و تلاش 
مي كنيم استعدادهاي درخشان را حتي در دورافتاده ترين 
روستاها و شهر ها كشف و معرفي كنيم. هدف ديگرمان، 
پيوند دادن نسل هاي مختلف نقاش��ي ايران با هم بود. در 
جشنواره اول اساتيد ارجمند آيدين آغداشلو و سيدمحمد 
احصايي 70ساله در كنار خانم فرح اصولي، آقاي حسين 
خسروجردي ميانسال درباره آثار يك جوان زير ٢٥ سال 
گفت وگو مي كردند. اين به زعم هم��ه آگاهان اين عرصه 
اتفاق بي نظي��ري بود كه ب��ه لطف دوس��الانه دامون فر 
رخ داد. گذش��ته از اي��ن دو مولفه، به لطف اي��ن رويداد، 
كارآمدي نقاش��ان جوانمان ملكه ذهن ها شده، جوانان 
بسيار توانمندي به دايره هنرمندان صاحب سبك امروز 
ايران اضافه شدند و همه گالري هاي معتبر تهران و چه بسا 
منطقه جوانمداري مي كنند. امروز ديگر حتي حراجي ها 
و آرت فر هاي بين المللي هم بدون حضور نقاش��ان جوان 
ايران��ي اعتباري ندارن��د، مقصودم اين نيس��ت كه همه 
اين اتفاقات بزرگ و با ش��كوه به خاطر دامون فر رخ داده، 
مقصودم اين اس��ت كه اين هدف هاي راهبردي روز اول 
ما بود كه به حت��م در تحقق آن قدم كوچك دامون فر هم 

نقش داشت.
-آقايپویاراد،لطفاش�مابهاینس�والجواب
دهید.چرادوسالانههنرهايتجسميدامونفركه
در4رشتهنقاشي،طراحي،تصویرسازيوپوستر
برگزارميش�د،درچهارمینوپنجمی�ندورهبه

رشتهتخصصينقاشيتغییرروشدادهاست؟
پوياراد: از دوره دوم بسياري از صاحبنظران اين حوزه به 
ما توصيه كردند كه براي دستيابي به موقعيت حرفه اي تر ، 
ارتقاي دانش عمومي و كمك جدي تر به جوانان بهتر است 
روي يك��ي از اين گرايش ها تمركز كني��م و بالطبع همه 
انگشت ها به نقاشي اشاره مي رفت. وقتي در سومين دوره 
فضايي بسيارگسترده از گالري هاي اصلي پرديس ملت را 
آثار نقاشي پر كرد و ما واقعا جايي براي ارايه مناسب انبوه 
پوسترهاي رسيده نداشتيم ،  من هم مجاب شدم بنا بر يك 
جبر حرفه اي بايد يكي از اين سرش��اخه ها را برگزينيم و 
آن را ادامه دهيم. دامون فر قريب به ٤ دهه اس��ت با ارايه 
محصولات روز اوليه نقاشي نظير فابركاستل آشناي جامعه 
نقاشي ايران اس��ت و ش��ايد بهترين گزينه در اين ميان 
دوسالانه تخصصي نقاش��ي بود. اما همچنان براي ساير 

هنرمندان عرصه تجسمي  احترام ويژه قايليم.
- ازلذته�اوخصوصیاتكارك�ردنباجوانان

هنرمندبگویید؟
پوي��اراد: كار كردن ب��ا جوان ها آدم را ج��وان مي كند. 
شما صاحب انرژي بزرگي مي ش��ويد كه محال است در 
كارهاي روزمره از آنها س��راغي بگيريد. براي جوان ها كار 
كردن لذتبخش اس��ت. روح نوخواه و تنوع طلب جوان ها 
موجب مي شود كه ما هم جش��نواره را در هر دوره نو تر و 
جذاب تر برگزار كنيم، البته همين جواني خصوصيت هايي 
مثل زود رنجي و بي صبري را نيز يدك مي كش��د كه در 
ذات چنين جشنواره هايي در سراسر دنيا هست، آنها كه 
كارشان به هر دليلي پذيرفته نمي شود يا به رتبه هاي بالا 
دست نمي يابند، ممكن اس��ت عصباني و دلخور شوند و 
حتي در معدود مواردي واكنش هاي نامناسب هم نشان 
دهند اما بارها ديده ام وقتي زمان كوتاهي مي گذرد و آنها 
از آن موقعيت فاصله مي گيرند ،  قدرشناسي شان نهايت 

خوشبختي است.


